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open source

ma, no nadamo se da je ovo tek prvo u nizu
ovakvih dogaanja i da Êe se kasnije Ëuti i nji-
hova strana. Osim dr. ©imiÊ, u raspravi su
sudjelovali i dr. Draæen DragiËeviÊ s Pravnog
fakulteta u Zagrebu, Vlatko Koπturjak iz
Hrvatske udruge Linux korisnika, Radoslav
DejanoviÊ iz Operacijskih sustava, Æeljko
Rikalo iz Holobita, Ivan Raπeta iz Ministarstava
financija, Kristijan Zimmer iz HrOpena i Igor
VelimiroviÊ iz CARNeta. Ognjen StrpiÊ iz
Naklade Jesenski i Turk je bio moderator, a
dao je i uvodnu rijeË. 

Dubrovnik - grad Linuxa
Bilo je zanimljivo posluπati brojne priËe o

uspjeπnim implementacijama open source
softvera u akademskim, komercijalnim i vladi-
nim okruæjima. Tako saznajemo kako se Linux
sve viπe koristi u trgovini i ugostiteljstvu jer
postoji sve viπe tvrtki koje mogu pruæati pot-
poru odnosno programirati takve sustave.
Dubrovnik je, zahvaljujuÊi lokalnoj tvrtki
Holobit, postao pravi "grad Linuxa". U njemu
Ëak 150 raznih poslovnih subjekata na preko
500 raËunala vodi svoje poslovanje na Linuxu. 

Osim u komercijalnom sektoru, Linux se -
iako je to manje poznato - koristi upravo kod
publike na koju je ciljala dotiËna tribina - mini-
starstva.  Ivan Raπeta iz Ministarstva financija
nam je na primjeru svoga ministarstva
pokazao kako je Linux moguÊe na mala vrata
uvesti u tijela dræavne uprave. Nekoliko mini-
starstava koristi Linux na serverima, potpuno
transparentno za krajnje korisnike. Smatra se
da bi upravo iz tog smjera trebao krenuti
znaËajniji prodor, jer se promjene na mogu
dogaati bez prevelikog utjecaja na produk-
tivnost ostalih zaposlenika.

CARNet uzor
Moæda najsvjetliji primjer migracije na Linux, u

ovom sluËaju na svim razinama, dolazi nam iz
CARNeta. Igor VelimiroviÊ, voditelj odjela infra-
strukture, predstavio nam je projekt implemen-
tacije open source alata na servere i raËunala
djelatnika. Pred projekt, Ëija je testna faza na
reprezentativnom uzorku djelatnika veÊ daleko
odmakla, postavljeno je nekoliko ciljeva. Osim
zamjene proprietary tehnologija njihovim slo-
bodnim ekvivalentom, te neovisnosti o samo
jednom proizvoaËu, htjelo se i predloæiti stan-
darde razmjene podataka izmeu raznorodnih
ustanova te, moæda i najbitnije, rezultate pro-
jekta predoËiti svim zainteresiranim stranama.

U cijeloj priËi nije im bilo potrebno pobolj-
πanje funkcionalnosti cijelog sustava, niti su

raËunati troπkovi (ali su uzimani u obzir). No
ono πto Êe postati bitno ostalima je
moguÊnost primjene modela migracije na bro-
jne sliËne ustanove. Izrazita heterogenost
CARNetove intranet mreæe, brojni servisi,
raπirenost Microsoftovih formata dokumenata,
razina znanja djelatnika (tek ih je treÊina
tehniËki obrazovanijih) i njihov otpor prema
novim tehnologijama - sa svim time Êe se sus-
resti ustanove koje se odluËe na taj korak.
Utjeπno je znati da ga je veÊ netko proπao.

ZakljuËci tribine
Nakon uvodnih rijeËi uslijedila je diskusija, na

trenutke æuËna, no Ëesto usmjerena protiv
Microsofta, πto nikako ne ide u prilog tezi o
nepristranosti i objektivnosti Linux zajednice.
ZakljuËujuÊi raspravu, dr. ©imiÊ je istaknula
kako Êe se njen ured - osim za financijski
povoljna - zalagati za sigurna rjeπenja i
otvorene standarde, πto je svakako napredak
u odnosu na postojeÊe stanje. No pred inten-
zivnijim uvoenjem Linuxa brojni su problemi.
Osim πto bi takve promjene iziskivale velike
poËetne troπkove, postavljeno je i pitanje tko
bi sve to radio. Naime, tvrtke koje se u nas
bave Linux rjeπenjima relativno su male za
tako velik opseg posla, a one koje se time (joπ)
ne bave opet misle kako takvog posla nema.
Mali broj certificiranog osoblja takoer pred-
stavlja problem, no u posljednje vrijeme sve se
viπe tvrtki bavi i Linux edukacijom. Moæe se
oËekivati da Êe i strane korporacije koje svoje
poslovanje dijelom baziraju na Linuxu prepoz-
nati træiπte te iziÊi s nekom ponudom.

U meuvremenu, 29. travnja na Government
Dayu, sastavnom dijelu Windaysa, rasprπene
su sve dvojbe, te je potvreno da Hrvatska
ipak produæuje ugovor s Microsoftom. Iluzorno
je bilo smatrati da bi se u nekoliko preostalih
mjeseci mogla dogoditi tako fundamentalna
promjena poput prebacivanja mnogih tisuÊa
raËunala na neki drugi softver. Linux nije u pot-
punosti odbaËen, no do viπe informacija se
zasad ne moæe doÊi.

DORS/CLUC
Za to vrijeme, nekako izvan politiËkih zbiva-

nja, na zagrebaËkom FER-u 22. i 23. travnja
odvijale su se viπe tehnoloπki nastrojene kon-
ferencije DORS (Dani otvorenih raËunarskih
sustava) i CLUC (Hrvatska konvencija Linux
korisnika), s dugom tradicijom promocije open
sourcea. Raspored zastupljenih predavanja
uspjeπno je izbalansirao neke vrlo napredne
teme sigurnosti, QoS-a i sliËnih, s

populistiËkim, vrlo aktualnim temama, kao πto
je upotreba slobodnog softvera u dræavnoj
upravi. Odziv publike je bio iznimno velik, pa
se pokazalo da treba koristiti najveÊu dostup-
nu predavaonicu, za razliku od prethodne
godine, a razmiπlja se i o uvoenju
polugodiπnjeg intervala.

Jedan od gostiju bio je i Ken Coar, potpred-
sjednik Apache Software Foundationa i jedan
od programera najpopularnijeg web servera.
Njegovo se otvorno predavanje baziralo na
usporedbama otvorenog i zatvorenog softvera,
te moguÊnostima zarade na prvoj varijanti. U
narednim predavanjima saznali smo neπto viπe
o projektima lokalizacije i podrπke uredskog
paketa OpenOffice.org, Open Archives pro-
tokolu, Linux antivirusnim alatima i nekim kor-
poracijama (Oracle, Sun) koje podræavaju
Linux. Drugi su dan obiljeæila predavanja o si-
gurnoj beæiËnoj mreæi, LDAP protokolu, clus-
terima, VoIP-u, 2.6 kernelu, detekcijskom alatu
Snort, Sambi 3, BSD sustavima i IMUNES
emulatoru - domaÊem projektu za izgradnju
sloæenih mreænih sustava.

Housing Linux dan
SliËan po namjerama, ali upuÊen drugaËijoj

ciljanoj publici, 18. svibnja u dvoranama
Cinestara - i u organizaciji Housinga - odvijao
se Linux dan, Ëiji je naglasak bio na komerci-
jalnim djelatnostima, Linux teËajevima i podrπci
RedHat Enterprise i Fedora distribucijama.
Upoznali smo se s poslovnim modelom Red
Hata koji je, kako znamo, u posljednje vrijeme
naglasak stavio na poslovne distribucije.
Demonstraciju nam je odræao predstavnik
tvrtke Red Hat, Tomislav Vujec. Prikazani su i
primjeri njegove upotrebe u poslovnim
okruæenjima: Nimium (zastupnika Red Hata),
Hrvatske auto-ceste, Mercator kao najveÊeg
Linux projekt u istoËnoj Europi, kao i instalacija
Oraclea. Prikazani su joπ neki Linux poslovni
sustavi, poput Plivinog intranet portala i clus-
tera Isabella na Srcu. »ak πest radionica
demonstriralo nam je razne detalje oko insta-
lacije i konfiguracije Fedora Core 2, kao i neke
napredne Linux moguÊnosti (VPN, firewall,
integracija s Windowsima).

( Linux se vanjskim izgledom tako pribliæio
Windowsima XP da ni uvjeæbano oko odmah ne
primijeti razliku

( Mogu li korisnici uredskih alata primijetiti raz-
like u koriπtenju OpenOffice.org nasuprot Microsoft
Officea, bit Êe tema joπ brojnih studija

( Ken Coar, jedan od programera Apache web
servera dræao je dva predavanja na DORS-u
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